

PRESIDENT'S MESSAGE

April 2024

Lifetime Occurrence

By the time you're reading this issue of the newsletter, many of you would have experienced the solar eclipse moment! I didn't get a chance to go outdoors but I could see the view from my office window. What an incredible experience! Darkness shrouded the skies and the next moment it lightened up again.

The aptness of the timing is indescribable lasting just 4 minutes. Where were you and how did it feel? Make sure you keep a journal of your experience.

Forging Ahead

In the first year of our strategic plan, I am pleased to report that we are making very good progress with the implementation. The tactics identified for these goals have formed the action plan. Some of the tasks include a major overhaul of the association's website; members of the Communications Committee are working hard at revamping and bringing a fresh look to it.

Another exciting one is the launch of a new role that will assist with as well as provide support for our volunteers. This position will strengthen the association's operational framework in collaboration with the National Office. Look out for more information about this position in the coming weeks.

Each member has a role to play in the success of the strategic plan, we look forward to receiving your feedback and suggestions.

Enjoy the longer days as we settle into Spring 2024!

Yemisi Dina

President, CALL/ACBD

MOT DU PRÉSIDENT

Avril 2024

Un événement qui arrive une fois dans une vie

Au moment où vous lirez cette infolettre, bon nombre de membres auront vécu le phénomène de l'éclipse solaire! Je n'ai pas eu la chance d'aller à l'extérieur, mais j'ai pu observer le spectacle depuis la fenêtre de mon bureau. Quelle expérience incroyable! Le ciel s'est obscurci puis, l'instant d'après, il s'est éclairci.

La justesse de ce moment est indescriptible et n'a duré que quatre minutes. Où étiez-vous et qu'avez-vous ressenti? N'oubliez surtout pas de consigner votre expérience dans un journal.

Aller de l'avant

En cette première année de mise en œuvre de notre plan stratégique, j'ai le plaisir de vous annoncer que nous progressons de manière très satisfaisante. Les stratégies définies pour atteindre les objectifs ont permis d'élaborer le plan d'action. Parmi les tâches à accomplir, citons une vaste refonte du site Web de l'association. En outre, les membres du Comité des communications travaillent fort pour le rafraîchir et lui donner un nouveau visuel.

Une autre stratégie intéressante est la création d'un nouveau poste pour aider et soutenir nos bénévoles. Ce poste permettra de renforcer la structure opérationnelle de l'association en collaboration avec le bureau national. De plus amples informations à cet égard suivront dans les prochaines semaines.

Chaque membre a un rôle à jouer dans la réussite du plan stratégique, et nous attendons avec impatience vos commentaires et vos suggestions.

Profitez des journées qui rallongent alors que nous amorçons le printemps 2024!

Yemisi Dina

Présidente, CALL/ACBD

2024 Conference Planning Committee

The CALL/ACBD 2024 Conference Planning Committee is thrilled to announce a series of exciting activities. In collaboration with [MTL Detours](#) we have secured two private tours of their most popular walking tour options to offer you an exceptional exploration of the city's iconic neighborhoods and hidden gems, to take place June 25th, at 2pm.

1. [Little Italy & Jean Talon Market Walking Tour](#) (*note this is not a food tour)
2. [Old Montreal Walking Tour](#)

Both tours are designed for intimate groups, ensuring a personalized and interactive experience guided by seasoned experts in local history. With a maximum capacity of 12 people per group, you'll

have ample opportunities to engage with your surroundings and glean insights from our knowledgeable guides.

To sweeten the deal, conference delegates enjoy an exclusive rate of \$35 CAD per tour, tax included. It's an incredible opportunity to explore Montreal's treasures while forging meaningful connections with fellow delegates.

Secure your spot today by registering for your preferred tours through the dedicated link below. Spaces are limited, so don't miss out on this chance to embark on a memorable journey through Montreal's cultural tapestry.

[Sign up for Little Italy & Jean Talon Market Walking Tour](#)

[Sign up for Old Montreal Walking Tour](#)

Comité de planification du congrès 2024

Le Comité de planification du Congrès 2024 de la CALL/ACBD est ravi de dévoiler deux activités intéressantes. En collaboration avec [MTL Detours](#), nous avons réservé deux visites privées parmi leurs circuits de visites à pied les plus populaires afin de vous offrir la possibilité de découvrir les quartiers emblématiques et les joyaux cachés de la ville. Ces visites auront lieu le 25 juin à 14 heures.

1. [Visite à pied de la Petite Italie et du marché Jean-Talon](#) (*remarque : il ne s'agit pas d'une visite gastronomique)
2. [Visite à pied du Vieux-Montréal](#)

Les deux visites sont conçues pour des petits groupes, ce qui garantit une expérience personnalisée et interactive, guidée par des experts chevronnés de l'histoire locale. La capacité maximale étant de 12 personnes par groupe, vous aurez amplement l'occasion de découvrir les alentours et de profiter du savoir de nos guides compétents.

Et pour rendre l'activité encore plus alléchante, les congressistes bénéficient d'un tarif exclusif de 35 \$ CA par visite (taxes incluses). Il s'agit d'une occasion formidable d'explorer les trésors dont recèle Montréal tout en tissant des liens précieux avec d'autres congressistes.

Réservez votre place dès aujourd'hui en vous inscrivant à la visite de votre choix à l'aide du lien dédié ci-dessous. Le nombre de places est limité. Alors, ne manquez pas cette occasion mémorable de découvrir la mosaïque culturelle de Montréal.

[Inscription pour la visite à pied de la Petite Italie et du marché Jean-Talon](#)

[Inscription pour la visite à pied du Vieux-Montréal](#)

Special Substantive Session: Within Bars But Not Without Rights: Legal Information And Library Access for Incarcerated Persons

Join CALL/ACBD for a special substantive session on the opening day of the 2024 Conference:

Within Bars But Not Without Rights: Legal Information And Library Access for Incarcerated Persons.

Tuesday, June 25, 10:00 am – 12:00 pm

This session is free for all. Pre-registration is required as space is limited.

Prison libraries are fundamental as they provide access to information about the rights of the incarcerated person and the tools necessary to access those rights.

Imprisoned Canadians are an underserved segment of the population who lack adequate access to legal information and library services. Most provincial prisons do not have formal libraries. Without a legislated requirement for library access to books and materials, incarcerated persons lack recreational, cultural, educational, and law reading materials.

As more legal information is placed online, incarcerated persons are being excluded from simple access to the law. The “language of law” is not available to this group.

Join an impressive group of panelists and advocates from across the country working to better connect their province’s incarcerated populations with legal information and library services:

- The Honourable Kim Pate, Senate of Canada
- Incarcerated Individuals with Lived Experience, Buffalo Sage Wellness House Program
- Alan Kilpatrick, Law Society of Saskatchewan
- Romy Otayek, Centre de recherche de Montréal sur les inégalités sociales, les discriminations et les pratiques alternatives de citoyenneté
- Karen Sawatzky, Manitoba Law Library
- Kirsten Wurmman, Manitoba Library Association

Find out more about these initiatives: the barriers and challenges of working within carceral environments, successful projects and lessons learned, and take away concrete ideas of how to serve incarcerated persons in your area.

While some of the panelists are Francophone, this session will be primarily offered in English.

[Register here.](#)

Session spéciale Derrière les barreaux, mais pas sans droits : Information juridique et accès aux bibliothèques pour les personnes incarcérées

Joignez-vous à la CALL/ACBD pour assister à une session spéciale le premier jour du Congrès 2024.

Derrière les barreaux, mais pas sans droits : Information juridique et accès aux bibliothèques pour les personnes incarcérées.

Mardi 25 juin de 10 h à 12 h

Cette séance est gratuite. Il est toutefois nécessaire de s'inscrire avant, car le nombre de places est limité.

Les bibliothèques des prisons sont fondamentales, car elles donnent accès à l'information sur les droits des personnes incarcérées et aux outils nécessaires pour accéder à ces droits.

Les Canadiens incarcérés constituent un segment mal desservi de la population qui n'a pas un accès adéquat à l'information juridique et aux services de bibliothèque. La plupart des prisons provinciales ne disposent pas de bibliothèques officielles. En l'absence d'une obligation légale d'accès aux livres et aux documents, les personnes incarcérées ne disposent pas de documents récréatifs, culturels, éducatifs et juridiques.

Alors que de plus en plus d'informations juridiques sont mises en ligne, les personnes incarcérées sont exclues d'un accès simple au droit. Le « langage du droit » n'est pas disponible pour ce groupe.

Rejoignez un groupe impressionnant de panélistes et de militants représentant l'ensemble du pays, qui s'efforcent de mieux relier les populations incarcérées de leur province à l'information juridique et aux services de bibliothèque :

- L'honorable Kim Pate, Sénat du Canada
- Personnes incarcérées ayant une expérience vécue, Buffalo Sage Wellness House Program
- Alan Kilpatrick, Société du droit de la Saskatchewan
- Romy Otayek, Centre de recherche de Montréal sur les inégalités sociales, les discriminations et les pratiques alternatives de citoyenneté
- Karen Sawatzky, Bibliothèque de droit du Manitoba
- Kirsten Wurmman, Association des bibliothèques du Manitoba

Apprenez-en plus sur ces initiatives : les obstacles et les défis du travail en milieu carcéral, les projets réussis et les leçons apprises, et repartez avec des idées concrètes sur la façon de servir les personnes incarcérées dans votre région.

Bien que certains des panélistes soient francophones, cette session sera principalement offerte en anglais.

[Inscrivez-vous ici.](#)

New Professionals SIG - Call for Coaches

The CALL/ACBD New Professionals SIG is seeking Legal Information Professionals from a variety of sectors (e.g. academic, law firm, government, etc.) and geographical areas to participate in our CALL/ACBD Conference 2024 Speed Networking Event. It will be taking place on **Wednesday June 26 from 3:30 - 4:30pm** in Ballroom West at the Le Centre Sheraton Montreal Hotel. We are looking for twelve speed networking coaches.

Our goal is to encourage connections and dialogue between experienced Legal Information Professionals and students, graduates, and new professionals. The event will be set up with professionals at tables and attendees rotating at 12-minute intervals. There will be icebreaker questions to get discussions started.

We would like to invite Legal Information Professionals to share what a work day looks like for you, what your research interests are, or what interesting projects you're working on. This is an excellent way to provide guidance to emerging Legal Information Professionals.

Please let us know if you're interested in participating **by May 8, 2024** by completing the following form, <https://www.surveymonkey.com/r/W3M3J8S>

If you have any questions or issues with the form please contact Amanda Irvine, amanda.irvine@lawsociety.sk.ca

GIS des nouveaux professionnels – À la recherche de coachs

Le GIS des nouveaux professionnels de la CALL/ACBD est à la recherche de professionnel.le.s de l'information juridique provenant de différents secteurs (p. ex., universités, cabinets d'avocats, gouvernements, etc.) et de diverses régions en vue de participer au réseautage express dans le cadre du Congrès 2024 de la CALL/ACBD. Cet événement aura lieu le **mercredi 26 juin de 15 h 30 à 16 h 30** dans la salle de bal Ouest de l'hôtel Le Centre Sheraton Montréal. Nous sommes à la recherche de 12 coachs pour cette activité de réseautage express.

Notre objectif est de favoriser les relations et le dialogue entre les professionnel.le.s de l'information juridique chevronné.e.s et les étudiant.e.s, les diplômé.e.s et les professionnel.le.s débutant.e.s. Les coachs seront installés à des tables et les participant.e.s pourront les rencontrer à tour de rôle pendant 12 minutes. Des questions serviront à briser la glace et lancer la conversation.

Nous invitons les professionnel.le.s de l'information juridique à partager le déroulement d'une journée de travail, leurs intérêts en matière de recherche ou les projets intéressants sur lesquels ils travaillent. Cette initiative est un excellent moyen de guider les nouvelles et nouveaux professionnel.le.s de l'information juridique.

Si vous souhaitez y participer, veuillez nous en faire part **avant le 8 mai 2024** en remplissant le formulaire suivant : <https://www.surveymonkey.com/r/W3M3J8S>.

Pour toute question ou tout problème éprouvé en remplissant le formulaire, veuillez écrire à Amanda Irvine (amanda.irvine@lawsociety.sk.ca).

CALL/ACBD Mentorship Program

The CALL/ACBD Mentorship Program is returning! The Membership Development Committee is working to revitalize the Mentorship Program. Updated information will be coming soon to the CALL/ACBD website, including information on how to register. The new mentorship program will include online registration forms and a training session for mentors and mentees. There will also be the ability to indicate if you are looking for a "colleague connection", this means connecting with another CALL/ACBD member who is in a similar role or period of their career as you to share ideas and network, rather than the traditional more experienced member being matched with a newer member.

We want to encourage everyone who is looking to connect, experienced or newcomer, librarian, library technician or other professional to join our mentorship program!

If you have any questions, please contact Membership Development Committee Co-Chairs, Beth Galbraith or Katherine Melville at membership-committee@callacbd.ca

Programme de mentorat de la CALL/ACBD

Le Programme de mentorat de la CALL/ACBD est de retour! Le Comité de recrutement des membres a entrepris de relancer ce programme. Des renseignements seront bientôt affichés sur le site Web de l'association, dont la marche à suivre pour s'inscrire. Le programme comprendra des formulaires d'inscription en ligne et une séance de formation pour les mentor.e.s et les mentoré.e.s. Il sera également possible d'indiquer si vous recherchez une « relation entre collègues », c'est-à-dire une relation avec un autre membre de la CALL/ACBD qui occupe un poste semblable au vôtre ou qui se trouve au même stade de carrière que vous, afin de partager des idées et de faire du réseautage, plutôt que de recourir à la forme traditionnelle qui consiste à jumeler un membre chevronné avec un nouveau membre.

Nous invitons toutes les personnes désireuses de nouer des liens, qu'elles soient expérimentées ou débutantes, bibliothécaires, bibliothécaires, bibliothécaires, bibliothécaires ou autres professionnels, à se joindre à notre programme de mentorat!

Pour toute question, veuillez contacter les co-présidentes du Comité de recrutement des membres, Beth Galbraith ou Katherine Melville (membership-committee@callacbd.ca).

Professional Development Committee

Our next webinar, entitled Introduction to Data Analytics, will be held **tomorrow, April 16, 2023, at 1:30-2:30 ET**. The speaker is Sarah A. Sutherland from Parallax information Consulting.

Every webinar registrant receives a link to the session's recording, so you are strongly encouraged to register for any webinar you are interested in, even if you are not able to attend it at the scheduled time.

Information professionals often perform basic data analytics, scrutinizing what has happened in the past, as part of the decision-making process and to optimize operation efficiencies, among other reasons. In this session, attendees will obtain a general overview of the different types of data analytics and the circumstances in which each can be utilized. They will also gain an understanding of the forms of data analysis that law firms are/should be implementing, and the benefits of doing so. Attendees are encouraged to share their experiences. What internal analytics is your employer implementing? What legal data are you being asked to track down and what data analytics resources do you subscribe to?

Sarah A. Sutherland is an executive, writer, and speaker, specializing in legal technology, information, and publishing. She uses legal data and technological solutions to leverage emerging opportunities, to build useful tools, and to improve the ways people work. Sarah brings extensive experience in the use of data to drive effective management of legal organizations and to develop strategies for organizations to better serve communities around the world. She was named one of the Fastcase 50 in 2022. Sarah's book [*Legal Data and Information in Practice: How Data and the Law Interact*](#) was published by Routledge in 2022.

[Register Here!](#)

Please send potential topics for future webinars to the co-chairs, Ciara Ward (ncla@bellnet.ca) and Kim Clarke (kim.clarke@ucalgary.ca).

Comité de la formation permanente

Notre prochain webinar, intitulé *Introduction to Data Analytics*, aura lieu **demain, le 16 avril 2023, de 13 h 30 à 14 h 30 (heure de l'Est)**. La conférencière est Sarah A. Sutherland de Parallax Information Consulting.

Toute personne inscrite à un webinar reçoit un lien pour accéder à l'enregistrement de la présentation. Nous vous encourageons donc fortement à vous inscrire aux webinaires qui vous intéressent, même si vous ne pouvez pas y assister à l'heure prévue.

Les professionnel.le.s de l'information effectuent souvent des analyses de données élémentaires, en examinant ce qui s'est produit dans le passé, dans le cadre du processus décisionnel et pour optimiser, entre autres, l'efficacité des activités. Les participant.e.s à cette présentation auront un aperçu général des différents types d'analyse de données et des circonstances dans lesquelles chaque type peut être utilisé. Ils auront aussi une meilleure compréhension des formes d'analyse de données que les cabinets d'avocats appliquent ou devraient mettre en œuvre ainsi que les avantages qui en découlent. Les participant.e.s sont invité.es à partager leurs expériences. Quelles sont les analyses internes mises en œuvre par votre employeur? Quelles sont les données

juridiques que l'on vous demande de suivre? Quelles sont les ressources d'analyse de données auxquelles vous souscrivez?

Sarah A. Sutherland est à la fois directrice, rédactrice et conférencière spécialisée en technologie, en information et en édition juridiques. Elle utilise des données juridiques et des solutions technologiques pour exploiter les nouvelles avenues, concevoir des outils utiles et améliorer les méthodes de travail. Sarah possède une vaste expérience dans l'utilisation des données pour assurer une gestion efficace des organismes juridiques et pour mettre au point des stratégies permettant aux organisations de mieux servir les communautés dans le monde entier. Elle a été nommée parmi les *Fastcase 50* en 2022. Son livre [*Legal Data and Information in Practice: How Data and the Law Interact*](#) a été publié par Routledge en 2022.

[Inscrivez-vous ici!](#)

N'hésitez pas à envoyer des sujets que vous aimeriez voir aborder dans le cadre de webinaires en écrivant aux coprésidentes du CPP, Ciara Ward (ncla@bellnet.ca) et Kim Clarke (kim.clarke@ucalgary.ca).